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Atenție!
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OTRAVA din borcanele cu
dulceața și gemul din comerț!

Universitățile străine
poposesc la

Constanța! Cum poți
deveni studentul lor
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Derby cu
scântei în Liga

a IV-a pe
terenul „ITC”
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O fi bine, o fi rău?

Deputații au pus stop
interceptărilor pe ascuns!

Cei ascultați vor fi anunțați!

Să salvăm împreună vieți!
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Camera Deputaţilor a adoptat
miercuri un proiect de lege care
vine în sprijinul persoanelor

vizate de diverse anchete. Pe
scurt, actul normativ prevede
faptul că operatorii sunt obligaţi
să informeze persoanele vizate
că sunt interceptate în maxim

60 de zile. În timp ce unele voci
spun că aceste prevederi
slăbesc puterea organelor de

anchetă, există și persoane
care apreciază aceste
reglementări, considerând că,
în acest fel, sunt limitate
abuzurile.

Înainte de a cumpăra un
borcan cu dulceață sau
gem din comerț, trebuie să
citiți cu mare atenție
etichetele; s-ar putea ca
deliciosul preparat să vă
îmbolnăvească. Un nou
studiu al Asociației Pro
Consumatori (fostă
Asociaţia pentru Protecţia
Consumatorilor din
România - APC România,
înfiinţată în anul 1990),
organizaţie de utilitate
publică, membră a
Organizației Europene a
Consumatorilor, care a
analizat conţinutul a 44
tipuri de gem, dulceaţă şi
magiun comercializate în
marile structuri comerciale,
a scos la iveală grave
nereguli. Amănunte în
pagina 3!

Veniți să donați sânge la Limanu!
Acțiunile de colectă mobilă de sânge la
nivelul județului Constanța continuă! Astfel,
Centrul Regional de Transfuzii Sanguine
Constanța, Primăria Comunei Limanu și
Școala Gimnazială Nr. 1 din localitatea
Limanu) organizează sâmbătă 13 octombrie,
între orele 8.30 și 13.30, o acțiune de
donare de sânge. Tot ce trebuie să știți
despre donarea de sange găsiți în ultima
pagină.

Avertismentele BNR

Nu tu investiții, nu tu exporturi, 
nu tu nimic

Membrii consiliului
băncii centrale
avertizează Guvernul
că, din punct de
vedere economic,
instalația internă a
țării e oarecum
șubredă. Se poate
MULT mai rău, dar
se poate și MULT
mai bine. Cererea
internă a frânat
brusc, în prima parte

a anului și, în consecință,
și creșterea PIB; și asta
pentru că atât investițiile,
cât și exporturile, au o
contribuție negativă. Nu-n
ultimul rând, tensiunile din
piața muncii s-au
reamplificat. Intențiile de
angajare în ultimele trei
luni din 2018 sunt mai
mari, ceea ce va pune
presiune pe salarii și,
implicit, pe inflație.
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14 percheziții a făcut Poliția Transporturi
Constanța în data de 9 octombrie, iar captura
lor este impresionantă. Astfel, potrivit unui
comunicat de presă, polițiștii au ridicat, de la
persoane, din Hârșova și Ciobanu, bănuite de
furturi și braconaj piscicol,  bunuri în valoare
de aproape 96.000 de lei. Zece persoane au
fost reținute.

Cu această ocazie, polițiștii au ridicat în
vederea confiscării un autoturism, 9 telefoane
mobile, 74 de unelte de pescuit, în lungime
totală de 5.890 metri, 400 de kilograme de
pește proaspăt de diferite specii, 4 costume
impermeabile din neopren, 1.000 de litri
motorină, cinci ambarcațiuni confecționate
artizanal, sumele de 22.150 de lei și 10.550
de euro. Valoarea totală a bunurilor confiscate
este de 95.930 lei.

Persoanele reținute pentru 24 de ore
urmează să fie prezentate Parchetului de pe
lângă Judecătoria Hârșova, cu propunere de
arestare preventivă.

În cauză se desfășoară cercetări și față
de alte 3 persoane, în stare de libertate.

La activități au participat și polițiști din
cadrul Inspectoratului de Poliție Județean
Constanța, Serviciului de Poliție Transporturi
Maritime și jandarmi. 

Braconierii
piscicoli au

intrat la... apă!
Ce au confiscat

polițiștii!

Ai o afacere pe litoral? Cum o faci
să devină populară pe Instagram

Topul celor mai populare restaurante

GetOut.Social a publicat de
curând cel de-al cincilea TOP al celor
mai populare locații de pe Instagram
din România din luna Septembrie
2018. Studiul vizează 12 județe din
România a câte 5 categorii de topuri
de pe Instagram, acestea fiind
selectate în funcție de reacțiile și
impresiile utilizatorilor: Cele mai
populare locații, Cele mai urmărite
locații, Cele mai populare postări și
Cele mai apreciate postări ale
respectivelor locații, plus Topul OMG
NO IG (locuri care nu dețin cont).
„Instagram este una dintre cele mai
populare platforme de Social Media
din România, dublându-și numărul de
useri la 1,1 milioane în ultimul an. De
la crearea unui feed atrăgător și
postări creative, am trecut la Insta
Stories și IGTV, 2 dintre cele mai
apreciate feature-uri ale acestei
platforme. Locațiile ar trebui să
acorde o atenție deosebită
comunității lor online și să livreze

content de calitate. Fără o strategie
clară și o viziune cât mai originală, nu
vei reuși să acaparezi atenția
publicului țintă pentru a avea un
număr cât mai mare de followeri“, a
declarat Mădălina Cojocaru, Head of
Copywriting în cadrul
ProductLead.me

Pentru realizarea topurilor din
județele Ploiești, Pitești, Brașov,
Piatra-Neamț, Galați, Cluj, Constanța,
București, Timișoara, Sibiu, Iași și
Oradea au fost analizate peste 700
de locații, baruri, restaurante și
cafenele, datele obținute fiind extrem
de relevante pentru crearea topurilor.
Acestea sunt ordonate descrescător,
pe locul 1 se află locația cu cel mai
mare procent, iar pe ultimul loc locația
cu cel mai mic procent. 

Mulți utilizatori din Instagram
postează conținut cu anumite
hashtag-uri, majoritatea
restaurantelor, cafenelelor și alte
branduri din domeniu au UGC

(conținut generat de clienți), însă
puține dintre acestea se folosesc de
acel conținut pentru a crea experiențe
interactive sau pentru a crește brand
awareness-ul.

User Generated Content creează
mai multă încredere în brand, spre
deosebire de reclamele clasice. De
aceea, este foarte importantă
prezența pe Instagram a business-
urilor și mai ales postarea unui
conținut real, generat de clienți. „Am
tras un semn de alarmă pentru
locațiile care nu postau pe Instagram,
iar pentru cele care postau le-am
oferit o nouă oportunitate pentru
generare UGC cu ajutorul tool-ului
ProductLead.me. Am evoluat, am
strâns noi date și iată ne aflăm deja la
publicarea celui de-al 5-lea TOP“, a
spus Alexander Stoica-Marcu,
Business development manager în
cadrul ProductLead.me. 

Toate topurile sunt publicate pe
www.getout.social! 

Uniunea Armenilor din
România, sucursala
Constanța, în parteneriat cu
Muzeul de Artă Populară
Constanța, anunță
deschiderea expoziției
„Dobrogea - spațiu multietnic.
Păpuși simbolice cu marcă
identitară”, semnată de artistul
plastic Elena Orbocea,
secretar literar la Teatrul „Jean
Bart” din Tulcea. 

Expoziția, găzduită la
parterul Muzeului de Artă
Populară Constanța, se va
deschide vineri, 12 octombrie, de la ora 17.00. La
eveniment este așteptat ambasadorul Republicii Armenia
la București, Sergey Minasyan, iar printre invitați se vor
afla și reprezentanți locali ai etniilor dobrogene.

Cele 14 păpuși care alcătuiesc expoziția au costume
inspirate de spațiul multietnic dobrogean, alcătuit din:
români, aromâni, armeni, turci, tătări, ruși-lipoveni, greci,
ucraineni, bulgari, italieni, germani, maghiari, evrei, romi.
Pentru realizarea costumelor acestor păpuși, modelate din
polimer și din papier-mâché, pictate și șlefuite manual,

autoarea a parcurs trei
mari etape:
documentare, concepție
artistică și realizarea
propriu-zisă a păpușilor.
Informațiile acumulate
au fost reinterpretate
într-un concept artistic
propriu, astfel încât,
după cum mărturisește
Elena Orbocea, „apar
croieli originale, însă
acestea nu se abat
foarte mult de la forma
inițială”. 

Pentru cei care doresc să vadă costume populare
originale de valoare excepțională, din patrimoniul cultural
național, reprezentative pentru etniile spațiului dintre
Dunăre și Mare, amintim că la Muzeul de Artă Populară
Constanța este deschisă expoziția temporară
„Multiculturalitate dobrogeană” cu piese vechi de peste 100
de ani, din colecțiile instituției de cultură. 

Expoziția „Dobrogea - spațiu multietnic. Păpuși
simbolice cu marcă identitară” a fost itinerată la Madrid,
București, Tulcea, Bruxelles și Brașov. 

14 păpuși la Muzeul de Artă Populară
Constanța. Cine le recunoaște?

Flagrant la contrabandiștii
de țigări. 3 persoane

reținute în trafic
Trei indivizi bănuiți că fac contrabandă cu

țigări au fost arestați. Astfel, potrivit unui
comunicat al Poliției de frontieră, în data de 8
octombrie, oamenii legii din cadrul Gărzii de
Coastă au oprit în trafic pentru control două
autoturisme înmatriculate în România. În maşini
se aflau trei cetățeni români, cu vârste cuprinse
între 41 și 48 de ani, domiciliați pe raza judeţului
Constanţa, despre care existau date că sunt
implicați în activităţi de contrabandă.

În urma verificărilor, polițiștii de frontieră au
descoperit într-unul din cele două autoturisme
7.960 pachete de țigări fără timbru fiscal, pentru
care șoferul nu a putut prezenta documente
justificative.

Totodată, poliţiştii de frontieră, sub directa
coordonare a procurorului de caz din cadrul
Parchetului de pe lângă Judecătoria Constanţa, au
pus în aplicare cinci mandate de percheziție
domiciliară, pe raza județelor Constanța și
Suceava, emise de judecătorul de drepturi și
libertăți din cadrul Judecătoriei Constanța - Secția
penală, în vederea identificării și a altor cantități de
țigarete provenite din contrabandă.

Astfel, în urma efectuării percheziţiilor
domiciliare, au fost identificate și ridicate în
vederea confiscării 2.300 pachete cu ţigări de
contrabandă, diferite sume de bani şi două
autoturisme.

În total, au fost ridicate în vederea confiscării
205.200 ţigarete de contrabandă (10.260 pachete
țigări) diferite mărci, evaluate la 83.680 lei, diferite
sume de bani și au fost indisponibilizate patru
autoturisme, evaluate la 172.500 lei.

Cei trei cetățeni români sunt cercetaţi pentru
săvârşirea infracţiunii de contrabandă, iar în cursul
zilei de 9 octombrie au fost prezentați
Judecătorului de Drepturi și Libertăți din cadrul
Judecătoriei Constanța, care a dispus arestarea
preventivă pentru 30 de zile a acestora. 
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Creșterile salariale din Sănătate, 
o fata morgana a Guvernului Tudose?

Întâlnirea din 7
septembrie, de la Ministerul
Dialogului Social, a
federațiilor și confederațiilor
sindicale și patronale cu
reprezentanții Executivului s-a
centrat pe același subiect:
revizuirea legislației fiscale în
domeniul muncii și securității
sociale; în traducere, trecerea
contribuțiilor sociale CAS și
CASS din sarcina
angajatorului în cea a
angajatului, de la 1 ianuarie
2018, informează Federația
”Sanitas”. 

Federația ”Sanitas”
atrage atenția încă odată
asupra anormalității acestei
situații, astfel: ”1. Guvernul
continuă să discute subiectul,
în condițiile în care, oficial, nu există
nici un draft de act normativ sau de
metodologie din care să înțelegem
cum intenționează să pună în aplicare
măsura fiscală; 2. Oricum ne-ar
prezenta guvernanții această intenție,
realitatea este una singură: trecerea
în sarcina angajatului a obligației de
plată a contribuțiilor sociale va anihila
creșterea salarială deja stabilită
pentru sectorul bugetar printr-o lege
aflată în vigoare - Legea 153/2017; 3.

Intenția Executivului de a lua cu mai
multe mâini ceea ce a dat cu una nu
are decât o explicație: bugetul de stat
nu poate suporta creșterile salariale
stabilite prin Legea - cadru a
salarizării personalului plătit din
fonduri publice. Pentru a acoperi
necesarul, guvernanții au găsit acest
artificiu fiscal, pe care intenționează
să-l impună, probabil, printr-o
ordonanță de urgență; 4. La întâlnirea
din 7 septembrie nu a participat nici

un reprezentant al Ministerului
Finanțelor, în condițiile în care
aceasta este instituția care ar trebui
să dea cele mai multe explicații
privind modul în care se va pune în
practică măsura fiscală de plată a
CAS și CASS numai de către angajat.

”Sanitas” cere Executivului, în
continuare, să nu adopte această
măsură fiscală, care ar afecta
creșterile salariale prevăzute prin
Legea-cadru 153/2017.

Uraaa! Vin banii de la UE!
Comisarul european pentru politică

regională, Corina Creţu, a declarat, joi, că
banii europeni au început să vină în
România, fiind acreditate toate instituţiile
de management şi control, iar autorităţile
române pot trimite facturi către instituţiile
europene. „Numai în luna august Comisia
a plătit 95 de milioane de euro către
România şi mai avem facturi în valoare de
350 de milioane de euro care sunt în
analiză şi care vor intra în România cât mai
curând posibil“, a spus Corina Creţu la
Palatul Parlamentului după întâlnirea cu
preşedintele Camerei Deputaţilor, Liviu
Dragnea. Ea a adăugat că pe exerciţiul
2007 - 2013 România a ajuns la
aproximativ 90% absorbţie de fonduri
europene. „Am făcut eforturi uriaşe pentru
pentru a ajunge la această rată de
absorbţie care înseamnă de fapt crearea a
51.000 de locuri de muncă, mii de
întreprinderi mici şi mijlocii. Sigur, în
domeniul transporturilor doar 300 de km de
autostradă, dar mii de drumuri judeţene au
fost reparate. 1.000 de şcoli, unităţi
educaţionale, grădiniţe, din acest punct de
vedere cred că nu există localitate în care
să nu se vadă în mod concret care sunt
rezultatele aduse de fondurile europene şi
tocmai de aceea trebuie să ne batem în
continuare pentru ca România să aibă un
buget pe măsura nevoilor de a se dezvolta
şi a se reduce decalajele de dezvoltare“, a
menţionat comisarul european, citat de
Agerpres.

Pe scurt.



Iohannis merge din nou în
SUA

Preşedintele klaus Iohannis va merge
în SUA, la Adunarea Generală a ONU de la
New York, care va avea loc în perioada 18-
23 septembrie, a anunţat, joi, purtătorul de
cuvânt al Administraţiei Prezidenţiale,
Mădălina Dobrovolschi. „Este vorba despre
sesiunea cu numărul 72. Sunt, evident, o
serie de acţiuni şi de întâlniri importante
care se află în agenda preşedintelui, tocmai
de aceea la momentul potrivit veţi primi un
program detaliat, complex“, a anunţat
Dobrovolschi, într-o conferință de presă
ținută la Palatul Cotroceni. Întrebată dacă
preşedintele Iohannis se va întâlni cu
preşedintele SUA Donald Trump sau cu alţi
oficiali americani, Mădălina Dobrovolschi a

spus: „Vor fi cu siguranţă întâlniri, dar
tocmai pentru că este un program complex
am crezut că este potrivit să anunţ de pe
acum faptul că există aceasta deplasare,
dar programul complet şi toate detaliile vor
fi comunicate la momentul potrivit, tocmai
pentru că sunt foarte multe lucruri care
trebuie comunicate“. Aceasta va fi cea de-a
doua participare a preşedintelui la acest
eveniment, după vizita din 2015.

Şcoala de vară a PMP, loc de
instruit ucenicii lui Băsescu

Organizația de Tineret a Partidului
Mișcarea Populară (OTPMP) organizează
sâmbătă, 9 septembrie, Școala de Vară a
Tineretului PMP, care se va desfășura la
Complexul Doina din Neptun. La eveniment
vor fi prezenți și vor lua cuvântul
președintele PMP, Traian Băsescu, Eugen
Tomac, Valeriu Steriu, Dorel Onaca și
Gabriel Popa.
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Pe scurt. Nomazii, puși pe fugă

Municipiul Constanţa se confruntă în fiecare an
cu problema ţiganilor veniţi din alte localităţi la
adunat de pet-uri sau cine ştie ce lucruri de

prin casele şi balcoanele oamenilor. Numai anul trecut,
angajaţii Primăriei Constanţa au avut aproximativ 100 de
acţiuni de desfiinţare a taberelor abuzive de ţigani. Cea mai
recentă tabără de nomazi a fost desființată în dimineața de
7 septembrie, când autoritățile locale i-au pus pe fugă pe
mai mulți țigani care se aciuaseră la intersecția străzilor
Munții Tatra și Locotenent Mănoiu, unde 18 amplasamente
improvizate din materiale improprii erau folosite ca și
locuință de mai multe persoane, fără forme legale. Polițiștii
locali au ajuns la fața locului și i-au obligat pe „turiștii” care
au confundat terenul Primăriei cu propria curte să își ia
lucrurile, să își strângă gunoaiele și să plece. Potrivit
reprezentanților Primăriei Constanța, au fost identificate
aproximativ 70 de persoane care colectau pet-uri și
foloseau un adăpost improvizat. Evident, familiile de țigani
au fost sancționate contravențional pentru campare în loc
nepermis, conform Hotărârii de Consiliu Local Municipal nr.
184/2013. Însă e greu de crezut că aceste amenzi vor fi și
achitate. Țiganii care au campat ilegal s-au plâns că sunt
prea săraci ca să își permită să plătească amenda. „Nu
avem unde să stăm. Am venit în Constanța din alte
localități pentru a câștiga un ban”, au spus țiganii. 

ACȚIUNE DE AMPLOARE

Acțiunea din cartierul Palas a fost derulată de Poliția
Locală împreună cu reprezentanți ai Poliției municipiului
Constanța, Gruparii mobile de jandarmi, Serviciului Public
de Asistentă Socială, Direcției de Sănătate Publică,
Direcției Sanitar Veterinare, Serviciului Public de Evidența a
Persoanei și Direcției Generale de Asistență Socială și
Protecția Copilului. Reprezentanții municipalității au
igienizat zona cu sprijinul firmei de salubrizare în vederea
asigurării condițiilor igienico-sanitare proprii unui mediu de
viață sănătos. În acest sens au fost înlăturate toate
materialele depozitate pe domeniul municipiului Constanța
care creau premisele unor focare de infecții, a înmulțirii
rozatoarelor și răspândirii de boli. Membrii comunității

abordate au beneficiat de consilierea și sprijinul
reprezentanților instituțiilor implicate. Firma de salubrizare a
participat cu 22 de manipulanți, 6 autobasculante de 22
tone, 4 autogunoiere de 18 metri cubi, un încărcător tip vola
și o autospecială cu dispozitiv de încărcare tip cupă.

JOACA „DE-A HOȚII ȘI VARDIȘTII”

Acest caz nu este singular. De-a lungul timpului, romii
și-au tot făcut tabere ilegale în Constanța, obligându-i pe
oamenii din jur să suporte mirosuri, mizerie și gălăgie de
nedescris. Una din zonele preferate de țiganii nomazi veniți
din tot județul pentru „un trai mai bun” este situată în
apropierea străzii Barbu Ștefănescu Delavrancea din
Constanța. De-a lungul timpului, constănțenii care stau pe
strada respectivă ne-a reclamat faptul că un teren din
apropiere a ajuns o groapă de gunoi, după ce mai multe
persoane au aruncat acolo deșeuri de toate felurile, de la
moloz, la cadavre de animale. „Este de nesuportat. Nu e
prima oară când se întâmplă să vină țiganii cu căruțele să
își arunce gunoiul pe un teren din zonă. Mirosurile și
mizeria ne întorc stomacul pe dos. Își aruncă deșeurile sub
nasul nostru și noi nu putem face nimic”, ne-a declarat unul
dintre cetățeni. Pe de altă parte, și o porțiune din zona
Pavilionului Expozițional a Parcului Tăbăcărie din
Constanța devenise, pentru scurt timp loc de camping
pentru mai mulți țigani veniți de pe alte meleaguri. „Turiștii”
care au preferat să se cazeze în aer liber nu au ținut cont
nici de normele în vigoare, care nu le permit să campeze și
să își arunce gunoaiele pe unde îi taie capul, nici de regulile
de bun simț, care nu le permit să îi deranjeze pe cei din jur.
Și-au întins păturile și cearceafurile peste tot, au gătit în
parc și și-au aruncat gunoaiele în zonă și au tulburat
liniștea în miezul nopții, fără nicio rușine, scoțându-i din
minți pe oamenii care au trecut prin zonă. Exasperați din
cauza mirosurilor grele, a mizeriei și a gălăgiei pe care o
făceau țiganii, mai multe persoane au chemat Poliția
Locală, pentru a desființa tabăra improvizată. Polițiștii locali
au ajuns imediat la fața locului și i-au obligat pe „turiștii”
care au confundat Parcul Tăbăcărie cu propria curte să își
ia lucrurile, să își strângă gunoaiele și să plece. 

Evacuare cu scandal la
Constanța! Tabere de țigani,
rase de pe fața pământului

Cari marfă? Nu-ți pierde timpul la cozi! Plătește online taxa de tramă stradală!
Anunț pentru agenții economici

Constănțenii care au o firmă și au
de achitat taxa pentru folosirea tramei
stradale (adică dețin autovehicule
pentru transportul mărfii) trebuie să știe
că pot plăti această obligație fiscală și
online, pe site-ul www.spit-ct.ro. Astfel,
atât persoanele fizice, cât și persoanele
juridice, pot achita taxa și intra în
posesia autorizației de circulație pe
adresa personală de e-mail accesând
secțiunea „Plata online a impozitelor-
Plată alte taxe” și completând datele
solicitate (CNP/CUI, nume și

prenume/denumire societate, adresă de
domiciliu/sediu, localitate, județ, e-mail,
tipul taxei, datele mijlocului de
transport). De asemenea, pentru
verificarea autenticității autorizațiilor de
circulație emise, SPIT a implementat pe
site-ul instituției www.spit-ct.ro butonul
„Verifică autorizație circulație” din
cadrul secțiunii „Servicii Online”.

n CUM SE STABILEȘTE
VALOAREA TAXEI n Taxa este
stabilită în funcție de masa totală
maximă autorizată/masa încărcată

maxim admisă din punct de vedere
tehnic și este datorată de către
persoanele fizice și juridice care dețin
autovehicule concepute și construite
pentru transportul de mărfuri (≥ 2,5 t)
pe raza municipiului Constanța, pe
străzile de trafic ușor, mediu și greu.
Cei care intenționează să achite la
punctele de colectare de pe bd I.C.
Brătianu și de pe varianta Ovidiu pot
merge să plătească în zilele de luni,
marți, miercuri și vineri, între orele 7.00
și 15.00. Taxa pentru folosirea tramei

stradale mai poate fi plătită la ghișeele
Serviciului Public de Impozite și Taxe
(SPIT) Constanța de pe str. Sulmona
nr. 22, str. Badea Cârțan nr. 3, str.
Atelierelor nr. 6, str. Nicolae Grindeanu
nr. 66 și la City Park Mall - Sky Level.
Agențiile fiscale funcționează după
următorul program: luni, marți, miercuri
și vineri - între orele 8.30 și 16.30,
respectiv joi, între orele 8.30 și 18.30.
De asemenea, taxa se poate plăti și în
stațiile OMV din municipiul Constanța,
precum și prin ordin de plată.
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Valoarea tranzacțiilor cu acțiuni realizate
la Bursa de Valori București (BVB) a depășit
1,5 miliarde euro, la finalul lui august, fiind
mai mare cu peste 35% față de cea din
perioada similară a anului trecut, conform
unui comunicat al instituției. În august,
investitorii au cumpărat și vândut acțiuni de
peste 180 milioane euro, nivel care a fost cu
27% peste cel din iulie. Raportat la aceeași
lună din 2016, valoarea tranzacțiilor cu acțiuni
a crescut cu mai mult de 85%. Primele opt
luni din 2017 s-au remarcat și printr-o valoare
medie zilnică de tranzacționare mai mare,
indicatorul depășind pragul de nouă milioane
euro (+38% față de 2016). BET, indicele
principal al pieței, care măsoară evoluția celor
mai lichide 13 companii listate la BVB, a
încheiat primele opt luni cu un plus de 13,6%.
În același interval de timp, indicele BET-TR,
care include și dividendele acordate de
companiile din BET, a avansat cu aproape
22%. „Piața românească de capital continua
creșterile cu două cifre, ca urmare a
îmbunătățirii percepției investitorilor față de
bursă, a perspectivelor de creștere și a

indicatorilor macroeconomici buni.
Atractivitatea pieței de capital a crescut în
acest an și datorită dividendelor mai mari
distribuite de principalele companii listate,
România aflându-se, până în iulie, pe primul
loc în topul piețelor de frontieră, în ce privește
randamentul total, care include variația de
preț și dividendele distribuite de principalele
companii listate“, a declarat președintele
BVB, Lucian Anghel.

Paul NĂSĂUDEANU
paul.nasaudeanu@telegrafonline.ro

Vrei să 
investești la

bursă? Acum e
momentul

N-aveți voie să donați dacă locuiți/munciți în Km 4-5 și Poarta 6

Confirmarea
primului caz
de infecție cu

virus West Nile, la
Constanța, a determinat
Centrul Regional de
Transfuzii Sanguine
(CRTS), încă din 30
august, să aplice măsuri
suplimentare de asigurare
a securităţii
transfuzionale, în
conformitate cu OMS
1483/2011. Mai exact,
donatorii care au
domiciliul sau/şi locul de
muncă în cartierele Km 4-
5 şi Poartă 6 sunt
suspendaţi de la donarea
de sânge până la 31
octombrie. Așa se face că
numărul donatorilor, și
așa mic, a scăzut mai
mult. Conducerea CRTS
roagă restul
constănțenilor, indiferent de grupa
sanguină, să vină să doneze sânge.
”În această perioadă este nevoie de
implicarea autorităţilor locale, a
conducerilor instituţilor, organizaţiilor
non-guvernamentale pentru a
promova acest apel şi a permite
angajaţilor să vină să doneze sânge.
Facem apel către toate instituţiile sau
persoanele care pot mobiliza grupuri
de minim 30 persoane, să ne
contacteze, în vederea organizării
unei acţiuni de recoltare adaptată
programului agreat de grup, (în limita
capacităţii instituţiei noastre)”, a
declarat directorul CRTS Constanța,
dr. Alina Dobrotă, citată într-un
comunicat al instituției. 

n TELEFON/PROGRAM n
Reamintim programul CRTS și datele
de contact. Astfel: Tel: 0341180013;
0241616035; Program donare: în
fiecare zi, de luni pînă vineri: 7.30-
13.00. 

Precizăm că sâmbătă, 16

septembrie, are loc o recoltă mobilă
de sânge la Spitalul Mangalia, între
orele 8.30 și 13.30 ( cu prelungirea
programului în funcţie de numărul de
donatori !)

n CINE POATE
DONA/BENEFICII! n Specialiștii
CRTS au anunțat cine poate dona
sânge, dar și care sunt beneficiile. Pot
dona sânge persoane cu vârstă
cuprinsă între 18 și 65 ani (pentru
prima donare 18-60 de ani, în funcţie
de evaluarea medicală) cu greutatea
peste 50 kg (în funcţie de înălţime,
constituţie) care nu au suferit de
hepatită virală, tuberculoză, sifilis,
malarie, infecţie HIV, epilepsie, diabet
zaharat insulino-dependent, boli de
inima, etc. Persoanele peste 50 de ani
sunt rugate să aducă de la medicul de
familie o adeverinţă din care să reiasă
că nu sunt în evidenţă  cu boli de
inima, neurologice, alte boli cronice
care ar contraindică donarea de
sânge.

Cu 3 zile înainte de donare este

interzis consumul de băuturi alcoolice!
În ziua donării se recomandă un

mic dejun uşor (sandwich-uri, fructe,
lactate) şi minim 500 ml lichide. 

Interval minim între 2 donări este
de 2 luni, iar numărul maxim de
donări/ an: 4 pentru femei, 5 pentru
bărbaţi (în funcţie de evaluarea
medicală). Persoanele care
efectuează o donare completă (450 ml
sânge) beneficiază, la cerere, de: 7
tichete de masă pentru produse
alimentare; o zi liberă, în ziua donării,
în cazul donatorilor salariaţi, elevi,
studenţi şi militari; decontarea
cheltuielilor de transport în comun, în
ziua donării, între localitatea de
domiciliu/ reşedinţa înscrisă în actul
de identitate şi localitatea unde se
efectuează donarea de sânge;
reducere 50% la transportul în comun
pentru donatorii cu domiciliul/reşedinţa
în oraşul Constanţa, pentru o perioada
de o lună. 

Alina GHENCEA
alina.ghencea@telegrafonline.ro

ALERTĂ! Numărul donatorilor 
de sânge a scăzut dramatic! 

VENIȚI să salvați vieți!

Un proiect de lege din
2016 viza modificarea statutului
Protecției Consumatorilor
(ANPC), prin trecerea autorității
în subordinea Parlamentului,
parificarea salariilor
inspectorilor cu cele din banca
centrală (BNR) și Consiliul
Concurenței și unda verde
pentru amenzile potențiale de
până la 10% din cifra de afaceri
a comercianților care încălcau
legea. Ba se vroia și un plus de
putere, pentru ca ANPC să
poată suspenda sau închide
diverse unități economice. Desigur, proiectul de lege, la care
a lucrat și avocatul Gheorghe Piperea, propunea și
refacerea structurii interne și teritoriale a autorității și
introducerea unei noi organigrame, adaptată realităților
comerciale și normative din această perioadă (cea mai
consistentă modificare se referea la competențele ANPC în
domeniul insolvenței particularilor). „Proiectul vine în

întâmpinarea cerințelor insistene
ale BNR de a orienta plângerile
către ANPC, pe motiv că banca
centrală nu are competențe în
acest domeniu; vorbim despre
abuz de putere economică,
practici înșelătoare și produse și
servicii din piața financiar-
bancară. Camera Deputaților a
adoptat proiectul care, în
prezent, zace prin sertarele
Senatului. Sper să fie adoptat
cât mai rapid. În SUA și mai ales
în UE se pune un accent serios
pe protecția consumatorilor prin

intermediul unei autorități administrative puternice,
netimorată și neintimidată de marii comercianți (în special de
către cei din banking și finanțare, asigurări și Big Pharma).
Ce soluții avem? Putem să ne interpelăm parlamentarii din
circumscripție, fie că am fost la vot sau nu“, spune Piperea.

Paul NĂSĂUDEANU
paul.nasaudeanu@telegrafonline.ro

Steroizi pentru incoruptibilii din Protecția Consumatorilor?100 de milioane de euro
pentru Institutul Cantacuzino

Pentru utilarea Institutului Cantacuzino ar
putea fi folosite fonduri europene în valoare de
aproximativ 100 de milioane de euro, a anunțat
premierul Mihai Tudose, la începutul ședinței de
Guvern din 7 septembrie. Totodată, premierul
Tudose i-a cerut vicepremierului Marcel Ciolacu,
ministru interimar al Apărării, să continue
demersul privind trecerea Institutului
Cantacuzino în subordinea MApN: ”Vă rog
frumos în perioada de interimat de la Ministerul
Apărării să continuați demersul început cu
ministrul Bodog pentru Cantacuzino, cu atât mai
mult cu cât comisarul european ne-a spus că
putem găsi și o soluție de finanțare, aproximativ
100 de milioane de euro, din fonduri europene
pentru utilarea la nivel de vârf a acestui institut”.
La rândul său, Marcel Ciolacu a arătat că actul
normativ referitor la Institutul Cantacuzino ar
urma să fie prezentat. “În ședința următoare,
(...) o să fie actul normativ. Am vorbit și eu cu
ministrul al Sănătății și mi-a dat vestea cea
bună”, a precizat Ciolacu. 



Uniunea Europeană (UE) şi Regatul Unit au
progresat către un acord în vederea Brexitului şi ar
putea să stabilească prevederile divorţului până luni,
potrivit agenţiei americane Dow Jones, care citează
diplomaţi, relatează Reuters. 

Dow Jones precizează că Londra şi Bruxellesul şi-
au redus divergenţele pe tema problemei cruciale a
frontierei irlandeze, dar că există în continuare diferenţe.
Ministrul irlandez de externe Simon Coveney a
confirmat, la Dublin, că negocierile s-au intensificat
odată cu apropierea reuniunii Consiliului European
prevăzut la 17-18 octombrie, la Bruxelles, şi că începutul
săptămânii viitoare este important. Însă el continuă să
creadă că va fi necesar un consiliu extraordinar în
noiembrie. „Ceea ce ştim noi este că procesul
negocierilor s-a intensificat săptămâna aceasta în
vederea încercării de găsi o modalitatea de a avansa cu
privire la „backstop””, a declarat el referindu-se la „plasa
de siguranţă” propusă de Bruxelles cu scopul de a evita
reimpunerea controalelor la frontiera dintre Irlanda şi
provincia britanică Irlanda de Nord. „Însă presupun că

noiembrie va fi probabil necesar”, a continuat el. ”Vom
şti mai multe luni şi marţi”, a adăugat ministrul într-o
conferinţă de presă.

Ministrul britanic al Brexitului Dominic Raab a evocat
la rândul său, marţi, în Parlamentul britanic, o
intensificare a negocierilor între Londra şi Bruxelles,
potrivit Agerpres. „Am ştiut mereu că negocierile vor fi
dure în faza finală. Acesta este un motiv în plus să ne
păstrăm sângele rece, să rămânem hotărâţi şi
concentraţi, iar eu rămân încrezător în capacitatea de a
ajunge la un acord în această toamnă”, a declarat el.

”Consiliul din octombrie, de săptămâna viitoare, va fi
desigur o etapă importantă, sperăm că va fi un moment
în care vom face progrese”, a continuat Raab.

O reuniune a „sherpa” - consilierii şefilor de stat şi
de guverne europene - este prevăzută luni, la Bruxelles.
Miniştrii de Externe ai Celor 27 se reunesc marţi, la
Luxemburg, cu o zi înaintea deschiderii Consiliului
European. Alte reuniuni vor avea, de asemenea, loc în
zilele de dinainte. Ieşirea regatului din uniune este
programată la 29 martie 2019, la ora 23.00 GMT.
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Argentina a dat publicităţii o plângere
oficială împotriva exerciţiilor militare pe care
Marea Britanie plănuieşte să le întreprindă în
insulele disputate Falkland, informează
miercuri dpa preluată de Agerpres. 

Ministerul de Externe al Argentinei a
anunţat marţi că a adresat o plângere oficială
Ambasadei britanice în legătură cu exerciţiile
militare, care includ lansări de rachete,
planificate pentru perioada 15-29 octombrie.
Arhipelagul este revendicat de Argentina sub

numele de Maldive. Insulele Falkland au un
guvern propriu, însă sunt declarate de Marea
Britanie drept teritoriu al său de peste mări. În
comunicat, guvernul condus de Mauricio
Macri declară că “respinge desfăşurarea
acestor exerciţii pe teritoriul Argentinei ocupat
ilegal de Marea Britanie”. De asemenea, el
îndeamnă ambele ţări să “demareze negocieri
pentru a găsi o soluţie paşnică şi definitivă la
disputa privind suveranitatea” asupra acestui
teritoriu. 

Marea Britanie controlează insulele
Falkland din 1833, când i-a alungat pe oficialii
argentinieni de pe acest teritoriu. În 1982, ea
a respins o încercare a Argentinei de a-şi
reimpune pe care militară suveranitatea
asupra arhipelagului, care se află la circa 400
de kilometri est de Argentina continentală.
Marea Britanie a respins până acum cererile
Argentinei de a demara negocieri asupra
viitorului insulelor, motivând că cei circa 3.000
de locuitori ai acestora au optat, în cadrul unui
referendum organizat în 2013, pentru
rămânerea sub control britanic.

Negocieri

Veşti bune! UE şi Marea
Britanie ar putea ajunge
la un consens pe BrexiT

Argentina
protestează

împotriva
exercițiilor

militare ale M.
Britanii în

Insulele Falkland 

Preşedintele rus
Vladimir Putin:
„Este un spion, un
trădător de patrie.
Este un nemernic,
pur şi simplu”.

Un suspect prins în dosarul violării şi torturării
unei prezentatoare tv la Ruse!

Presupusul criminal al jurnalistei
bulgare Viktoria Marinova a fost
reţinut, scrie site-ul nova.bg, care
notează că autorităţile nu au
confirmat informaţia. Potrivit NOVA,
care citează surse apropiate anchetei,
este vorba despre un bărbat
identificat în baza probelor ADN
găsite la locul crimei, pe malul
Dunării, la Ruse, scrie news.ro.
Suspectul a fost reţinut în Germania,
acolo unde a reuşit să fugă după
comiterea crimei. Site-ul bulgar
notează că probele ADN prelevate de
la locul crimei au coincis 100 la sută
cu cele ale suspectului reţinut în
Germania. Acesta are 21 de ani, iar

poliţia le-a reţinut atât pe soţia
acestuia, cât şi pe mătuşa tânărului.
Autorităţile au refuzat să comenteze
informaţiile publicate de nova.bg. 

Reamintim că Victoria
Marinova, prezentatoare TV şi
director administrativ la postul
regional TVN, a fost violată şi ucisă,
cadavrul său fiind găsit aproape de
malul Dunării, la Ruse, a anunţat
duminică poliţia bulgară. Marinova,
care avea 30 de ani, ar fi fost
violată, bătută şi strangulată.
Cadavrul său a fost găsit de un
trecător, sâmbătă după-amiază, şi
seara a fost identificat de familia
femeii.

Turcia: Droguri în valoare
de 460 de milioane USD,
confiscate în acest an
Autorităţile turce au anunţat miercuri că, în urma

intensificării operaţiunilor antidrog, au confiscat în
primele nouă luni ale anului stupefiante care ar fi valorat
peste 460 milioane de dolari pe piaţa neagră, transmite
Reuters preluată de Agerpres. Potrivit Ministerului de
Interne, confiscările de heroină şi cocaină au crescut cu
51%, iar cele de ecstasy cu 245% faţă de anul anterior.
Turcia se află pe aşa-numita rută balcanică de trafic de
droguri, folosită pentru aprovizionarea Occidentului cu
narcotice din Asia şi Orientul Mijlociu, inclusiv cu heroină
din Afganistan. Comunicatul Ministerului de Interne
subliniază că traficul de droguri constituie una din
principalele surse de finanţare pentru grupările teroriste.
În cursul acestui an, numărul operaţiunilor antidrog
desfăşurate de poliţie a crescut cu 31%, iar cel al
arestărilor cu 28%, mai arată comunicatul. În ultimii ani,
Turcia şi-a intensificat operaţiunile antidrog în urma
creşterii consumului de stupefiante şi a numărului de
decese provocate de marijuana sintetică.



Sâmbătă, cu
începere de
la ora 20.30,

pe terenul „Central” din
Complexul Academiei
de Fotbal „Gheorghe
Hagi” va avea loc
meciul FC Viitorul -
FCSB, contând pentru
etapa a 9-a din Liga 1
la fotbal. Partida va
opune campioana și
vicecampioana
României din sezonul
trecut, două echipe
care s-au luptat pentru
titlu până în ultima
etapă a ediției 2016-
2017. Acum, jucătorii
pregătiți de Gheorghe
Hagi au ratat aproape
complet startul de
campionat, iar clubul,
după ce a ratat
calificarea în grupele ambelor
competiții europene inter-cluburi și a
vândut cei mai valoroși jucători din lot,
se gândește mai mult la evitarea
retrogrdaării decât la o puțin probabilă
calificare în play-off...

Practic, sâmbătă, la Ovidiu se vor
înfrunta o echipă a Viitorului în care
vor fi titulari mulți jucători tineri și o
combinată a celor două campioane
ale României din ultimele două
sezoane! Asta pentru că FCSB, după
ce a pierdut titlul doi ani la rând în fața
echipelor din Giurgiu și din Ovidiu, a
preferat să le slăbească pe acestea
decât să ajungă la nivelul lor valoric...
Bucureștenii vin la Ovidiu cu un lot din
care fac parte R. Benzar, Nedelcu,
Achim, Tănase și Coman, cărora li se
pot adăuga Larie și Bălașa, și ei foști
componenți ai Viitorului, cu ani în
urmă, dar și Junior Morais, Enache,
Budescu, William de Amorim, Filipe
Teixeira și Budescu, toți foști la Astra
Giurgiu! Pentru FCSB, meciul cu
Viitorul reprezintă repetiția generală

înaintea partidei de pe teren propriu
cu FC Viktoria Plzeň (joi 14
septembrie, ora 22.05), prima din
grupele Europa League. 

În pauza de două săptămâni
dedicată meciurilor echipelor
naționale, FC Viitorul s-a despărțit de
patru jucători - Marius Constantin,
Ovidiu Herea, Andrei Dumitraș și
Kevin Boli - și l-a adus pe olandezul
Bradley de Nooijer, un fundaș olandez
de 19 ani. Formația probabilă a
Viitorului: Rîmniceanu - D. Lopez,
Țîru, Hodorogea (de Nooijer), Cr.
Ganea - Vînă, Mladen, Cicâldău -
Eric, Țucudean, A. Chițu. 

nu).
Programul complet al etapei a 9-a

din Liga 1: Vineri 8 septembrie, ora
20.30: FC Botoșani - Astra Giurgiu;
Sâmbătă 9 septembrie, ora 18.00:
Juventus București - CSM Poli Iași
(stadion Ilie Oană, Ploiești); ora
20.30: FC Viitorul - FCSB București;
Duminică 10 septembrie, ora 18.00:
ACS Sepsi Sfîntu Gheorghe - FC

Voluntari (stadion Tineretului, Brașov);
ora 20.30: CFR Cluj - CS
Universitatea Craiova; Luni 11
septembrie, ora 18.00: Gaz Metan
Mediaș - Concordia Chiajna; ora
20.30: FC Dinamo București - ACS
Poli Timișoara (stadion Dinamo,
București). Toate partidele vor fi
televizate în direct pe Digi Sport 1,
Dolce Sport 1, Look TV și Look Plus.

Clasament: 1. CFR Cluj 19p
(golaveraj: 16-5); 2. CS Universitatea
Craiova 18p (11-3); 3. FCSB 18p (12-
6); 4. FC Botoșani 16p (13-7); 5. FC
Dinamo București 15p (12-6); 6. Astra
Giurgiu 15p (10-5); 7. ACS Poli
Timișoara 13p (9-9); 8. CSM Poli Iași
9p (4-8); 9. ACS Sepsi Sfîntu
Gheorghe 9p (7-12); 10. FC
VIITORUL 8p (5-7); 11. FC Voluntari
8p (8-12); 12. Gaz Metan Mediaș 4p
(4-16); 13. Concordia Chiajna 2p (5-
11); 14. Juventus București 2p (4-13). 

Gabriel TURCU
gabriel.turcu@telegrafonline.ro

DIVIzIA NAȚIONALĂ DE SENIORI LA
RUGBy VA DEBUTA PE 30 SEPTEMBRIE

Județul Constanța va avea două echipe în
ediția viitoare a Diviziei Naționale de seniori la
rugby, 2017-2018. Reamintim că, lângă
vicecampioana ediției precedente, CS Năvodari, în
DNS a ajuns și nou-promovata Tomitanii
Constanța, care a ocupat locul 2 în Divizia A, după
RC Grivița București. Din motive financiare, Grivița
a refuzat pentru al doilea sezon consecutiv să
activeze în eșalonul al doilea. Pe lângă cele două
formații dobrogene, în DNS vor mai evolua CSM
Bucovina Suceava, RC Stejarul Buzău, Știința
Petroșani, RC Bârlad, RCM Galați și CSU „Aurel
Vlaicu” Arad. Cu toate că Bucovina Suceava dorea
să joace în SuperLigă, se pare că moldovenii și-au
supraevaluat posibilitățile financiare, așa că în luna
august s-au răzgândit și au lăsat SuperLiga pentru
DNS... Bucovina este campioana en-titre, după ce
a dispus în finală de CS Năvodari cu 26-25. Al
doilea eșalon valoric al rugbyului românesc va
debuta pe 30 septembrie, iar ambele echipe
dobrogene vor evolua pe teren propriu: Tomitanii cu
Suceava și CS Năvodari cu Aradul. Se va juca la
fiecare sfârșit de săptămână, iar turul se va încheia
pe 11 noiembrie. 

RECORD DE PARTICIPARE PENTRU
CUPA SATELOR LA OINĂ

În perioada 8-10 septembrie, în comuna
Negrilești din județul Bistrița-Năsăud va avea loc
ediția 2017 a Cupei Satelor la oină. La competiție
s-au înscris 13 echipe, un record de participare
pentru ultimii 25 de ani! Organizatori sunt Federația
Română de Oină, Ministerul Tineretului și Sportului,
Asociația Sportivă Venus Negrilești, Primăria
comunei Negrilești și Radio România Antena
Satelor. Venus Negrilești își marchează astfel
revenirea în competițiile oficiale de oină. Echipele
participante: A.S. Venus Negrilești - județul Bistrița-
Năsăud; C.S. Brigada Gherăești - Neamț; C.S.
Biruința Gherăești - Neamț; C.S. Stejarul Parcovaci
- Iași; C.S. Energia Rîmnicelu - Buzău; A.S.
Autorom Pădureni - Vaslui; C.S. Curcani - Călărași;
C.S. Dinamic Coruia - Maramureș; C.S. Juventus
Olteni - Teleorman; C.S. Izvorul Chiuiești - Cluj;
C.S. Spicu Horia - Constanța; A.S. Avântul Frasin -
Suceava; A.S. Recea - Brașov. Meciurile se vor
desfășura pe stadioanele din Negrilești și Giurgești.
Câștigătoarea Cupei Satelor 2017 se califică direct
la Cupa Regelui, ediția 2018. „Va fi o competiție
extrem de interesantă. Numărul mare de echipe
înscrise dovedește că oina are capacitatea de a se
reinventa și de a ajunge din nou la strălucirea de
altădată”, a declarat Nicolae Dobre, președintele
Federației Române de Oină.

GARBINE MUGURUzA ESTE NOUL
LIDER MONDIAL DIN TENISUL FEMININ

Jucătoarea americană de tenis CoCo
Vandeweghe, favorita numărul 20, a învins-o pe
Karolina Pliskova (Cehia), numărul 1 WTA și prima
favorită, cu 7-6 (4), 6-3, miercuri seară, în sferturile
de finală de la US Open, iar Garbine Muguruza
(Spania) va fi noul lider mondial de luni. Pliskova
(25 de ani) a petrecut opt săptămâni consecutive în
fruntea ierarhiei mondiale feminine, iar Muguruza,
eliminată în optimi la Flushing Meadows, va urca
luni în premieră pe prima poziție WTA. Semifinalele
probei de simplu feminin vor fi anul acesta 100%
americane, lucru care nu s-a mai întâmplat din
1981 la ultimul turneu de Mare Șlem al anului!
Madison Keys, cap de serie numărul 15, se va
lupta pentru un loc în finală cu Vandeweghe, iar în
cealaltă semifinală se vor întâlni veterana Venus
Williams (nr. 9) și tânăra Sloane Stephens. Cea
mai mare dintre surorile Williams a acces pentru a
23-a oară în penultimul act al unui turneu de Mare
Șlem! La 37 de ani și 85 de zile, ea a devenit cea
mai vârstnică jucătoare care ajunge în ultimul careu
la un turneu major, după Martina Navratilova, care
a disputat semifinale la Wimbledon, în 1994, la 37
de ani și 258 de zile. Dacă Venus va cuceri trofeul
la New York, ea va urca pe locul 2 în clasamentul
WTA, iar Simona Halep va coborî pe locul 3. 
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Pe scurt.Campioana și vicecampioana se întâlnesc sâmbătă seară, la Ovidiu

FC Viitorul înfruntă FCSB,
pe teren propriu

Fost căpitan al Viitorului, Romario Benzar (tricou
alb) este acum coechipier cu Momcilovici și ar

putea fi în premieră adversar al fostei sale echipe

Formațiile constănțene din Liga a 3-a la fotbal sunt favorite la victorie

Axiopolis și SSC Farul întâlnesc 
două echipe nou-promovate

Vineri și sâmbătă, de la ora 17.00,
sunt programate partidele contând
pentru etapa a treia din Liga a 3-a la
fotbal, Seria a 2-a. Aflată pe locul al
doilea al clasamentului, cu punctaj
maxim, dar cu golaveraj mai slab decât
AFC Progresul 1944 Spartac București,
Axiopolis Sport Cernavodă va juca
sâmbătă, în deplasare, cu o nou-
promovată, Victoria Traian. Jucătorii
pregătiți de Ionel Melenco pornesc cu
prima șansă la victorie, împotriva unor
adversari care în primele două etape au
pierdut de fiecare dată cu 7-0! Meciul se
va disputa pe terenul Pandurii din
comuna Tudor Vladimirescu, județul
Brăila, localitate situată la doar câțiva
kilometri de comuna Traian și de

reședința județului. 
Sâmbătă, pe terenul din Techirghiol,

SSC Farul Constanța va juca din nou pe
teren propriu, cu Agricola Borcea, la
doar câteva zile după superbul succes
de miercuri din restanța cu Unirea
Slobozia, scor 4-2. „Cred că ar fi fost
mult mai bine dacă am fi putut juca pe
un stadion din Constanța, acolo ar fi
venit mai multă lume să ne vadă. Este
bine însă și la Techirghiol, unde avem o
suprafață de joc destul de bună,
organizatorii s-au străduit să ofere
condiții optime de joc și sunt mulțumit.
După ce am învins Slobozia, suntem
obligați să câștigăm și cu Agricola
Borcea, mai ales că ne-am propus ca
obiectiv promovarea”, a declarat Petre

Grigoraș, antrenor principal la SSC
Farul. 

Runda a treia va fi deschisă vineri,
cu meciurile CSM Olimpia Rîmnicu
Sărat - FC Voluntari II și Delta Dobrogea
Tulcea - Sportul Chiscani. Celelalte
partide ale etapei vor avea loc sâmbătă,
după următorul program: AFC Progresul
1944 Spartac - Unirea Slobozia; Metalul
Buzău - CSM Oltenița; Înainte Modelu -
FCSB II.  În clasament conduc AFC
Progresul 1944 Spartac și Axiopolis
Cernavodă, ambele cu câte 6 puncte,
departajate de golaveraj. Bucureștenii
au 10-4, iar constănțenii 6-3. SSC Farul
ocupă locul 5, cu 4 puncte.

Gabriel TURCU
gabriel.turcu@telegrafonline.ro
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Viitorul e aici

Plăți în lei instante,
non-stop

Începând din noiembrie, românii ar putea face plăți
instant, cu decontare în zece secunde, 24 de ore din
24, șapte zile din șapte, potrivit spuselor Ruxandrei
Avram, oficial al Băncii Naţionale a Românie (BNR).
„Sistemul național de plăţi în lei va prelua exact acelaşi
mecanism al plăţilor instant, cu decontare în zece

secunde, non-stop.
Sistemul a fost
autorizat de  BNR, și,
în primă fază, plata
trebuie să aibă o
valoare de maximum
49.999 lei“, spune
Avram, citată de
hotnews.ro. Sistemul
este dezvoltat de
Transfond, care a
rămas acum
administrator şi
operator al Casei de
Compensare,
instituție care are în
vedere doar plăţile de
mică valoare (sub

50.000 lei). Băncile comerciale vor trebui să semneze
cu Transfond o convenţie de participant în cadrul
acestei scheme. Numele de cod este SCT Instant
(Schemă de Credit Transfer Instant).

Paul NĂSĂUDEANU
paul.nasaudeanu@telegrafonline.ro

Veniți să donați sânge la Limanu!

Continuă acțiunile de colectă mobilă de sânge la
nivelul județului Constanța. Astfel, Centrul Regional de
Transfuzii Sanguine Constanța, Primăria Comunei
Limanu și Școala Gimnazială Nr. 1 din localitatea
Limanu) organizează sâmbătă 13 octombrie, între
orele 8.30 și 13.30, o acțiune de donare de sânge.

CINE POATE DONA/BENEFICII!
Specialiștii CRTS au anunțat cine poate dona

sânge, dar și care sunt beneficiile. Pot dona sânge
persoane cu vârstă cuprinsă între 18 și 65 ani (pentru
prima donare 18-60 de ani, în funcţie de evaluarea
medicală), cu greutatea peste 50 kg (în funcţie de
înălţime, constituţie), care nu au suferit de hepatită
virală, tuberculoză, sifilis, malarie, infecţie HIV,
epilepsie, diabet zaharat insulino-dependent, boli de
inimă etc. Persoanele peste 50 de ani sunt rugate să
aducă de la medicul de familie o adeverinţă din care
să reiasă că nu sunt în evidenţă cu boli de inimă,

neurologice, alte boli cronice care ar contraindica
donarea de sânge. Cu 3 zile înainte de donare este
interzis consumul de băuturi alcoolice! În ziua donării
se recomandă un mic dejun uşor (sandwich-uri, fructe,
lactate) şi minimum 500 ml de lichide. Intervalul minim
între 2 donări este de 2 luni, iar numărul maxim de
donări/an: 4 pentru femei, 5 pentru bărbaţi (în funcţie
de evaluarea medicală). Persoanele care efectuează o
donare completă (450 ml sânge) beneficiază, la
cerere, de: 7 tichete de masă pentru produse
alimentare; o zi liberă, în ziua donării, în cazul
donatorilor salariaţi, elevi, studenţi şi militari;
decontarea cheltuielilor de transport în comun, în ziua
donării, între localitatea de domiciliu/reşedinţa înscrisă
în actul de identitate şi localitatea unde se efectuează
donarea de sânge; reducere 50% la transportul în
comun pentru donatorii cu domiciliul/reşedinţa în
oraşul Constanţa, pentru o perioadă de o lună.

Peste 2.000 de
medicamente vor

dispărea de pe piaţă!
Ce se întâmplă?

Producătorii de medicamente spun că alte 2.300 de
medicamente care vor dispărea de pe piaţă ȋn perioada
imediat următoare, completând lista celor aproape 2.000
retrase de producători în decursul ultimilor doi ani.
Asociaţia Producătorilor de Medicamente Generice
(APMGR) avertizează că majorarea bugetului pentru
medicamente este insuficientă, subliniind că ajustarea
bugetului alocat medicamentelor cu inflaţia nu va
preveni dispariţia de pe piaţă a tratamentelor ieftine.
Astfel, APMGR atrage atenţia, prin intermediul unui
comunicat de presă primit de mediafax, că ajustarea
bugetului Casei Naţionale de Asigurări de Sănătate
(CNAS) cu inflaţia nu este nici pe departe suficientă
pentru a preveni dispariţia de pe piaţă a medicamentelor
ieftine, cele utilizate de peste 8,5 milioane de pacienţi şi,
în marea lor majoritate, fabricate ȋn România. “APMGR
face un apel către conducerile celor două ministere de a
promova ȋn cadrul Guvernului, ȋn regim de urgenţă,
concomitent cu mărirea bugetului, soluţia introducerii
metodei de calcul diferenţiat al taxei clawback ȋn funcţie
de preţul de referinţă generic, o soluţie cu impact
aproape nul asupra Bugetului de Stat. Conform
simulărilor CNAS, prin introducerea acestei metode,
ȋncasările din taxa clawback ar fi fost mai mici cu cel
mult 0.11 milioane lei ȋn perioada 1 ianuarie 2018 – 1
aprilie 2019 (cinci trimestre). Taxa clawback s-ar fi redus
ȋnsă pentru medicamentele ieftine la 18.57% ȋn
trimestrul 4 al acestui an, faţă de nivelul de 27.53%
estimat de CNAS, ȋn caz că modul actual de calcul al
taxei rămâne neschimbat. Pentru medicamentele
inovative scumpe impactul ar fi fost marginal”, transmite
Asociaţia Producătorilor de Medicamente Generice.

Din cauza faptului că taxa clawback nu se
calculează la preţul de producător, ci la preţul de
vânzare cu amănuntul, impactul asupra medicamentelor
ieftine este cu mult mai mare, avertizează producătorii.

Furturile de criptomonede au crescut 
cu 250%, în 2018

Piața crește, reglementarea... nu este

În primele nouă luni din acest
an, hoții de criptomonede au
furat, de pe platformele de
schimb, echivalentul a 927
milioane dolari, cu 250% mai mult
decât în același interval din
2017, se arată într-un raport al
firmei de securitate
cibernetică CipherTrace. Din
analiza activității criminale din
piețele digitale reiese că suma
medie sustrasă de infractori
este de 20 - 60 milioane
dolari. Anul trecut, furturile din
domeniu au însumat „doar“
266 milioane dolari.
„Popularitatea în creștere a
bitcoin și apariția a peste
1.600 de noi monede virtuale
au atras însă mai mulți
hackeri în această zonă. Nu
ajută nici faptul că instituțiile
de reglementare sunt cu circa
doi ani în urmă când vine
vorba de monedele digitale. Și
nu doar atât. Foarte puține țări
aplică legi (cu adevărat)
puternice împotriva spălării de
bani“, spune directorul executiv al
CipherTrace, Dave Jevans,
precizând că în realitate au loc cu
50% mai multe tranzacții ilegale
decât se arată în studiu. În acest
context, să amintim că Uniunea
European (UE) a anunțat că va
aloca peste un milion de euro
pentru monitorizarea
criptomonedelor și afacerilor din
domeniul FinTech, în 2019.
Autoritatea Europeană pentru

Valori Mobiliare și Piețe (AEVMP)
a explicat, într-un document
oficial, că, pentru protecția
bunăstării financiare a Uniunii, va
acorda o atenție deosebită

inovării financiare, inclusiv cripto-
activelor. Totodată, AEVMP va
ajuta la coordonarea inițiativelor
locale de reglementare a
metodelor de monitorizare și de
promovare a bunelor practici în
domeniu, prin furnizarea de
consultanță. Criptomonedele au
intrat și pe radarul autorităților din
România, guvernatorul Băncii
Naționale a României, Mugur
Isărescu, declarând recent că e
nevoie de o reglementare în

domeniu, ca să nu ne trezim pe
cap cu un nou Caritas sau FNI.
Pași concreți în această direcție a
luat până acum doar Elveția; la
mijlocul verii, SIX, proprietarul și

operatorul bursei din Elveția, a
anunțat planurile de lansare a
Exchange SIX Digital, un schimb
de criptomonede reglementat de
autorități și de banca centrală a
țării. Va fi prima infrastructură de
piață din lume care va oferi un
serviciu complet de
tranzacționare, decontare și
custodie pentru activele digitale.

Paul NĂSĂUDEANU
paul.nasaudeanu@telegrafon

line.ro
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Editorial

Presimt că
Primăria va
strica și
Festivalul
Iernii!

După ce, cu neasemuită pricepere și profund
talent, a reușit să transforme Zilele Constanței dintr-o
manifestare cu potențial comunitar atât de generos
într-un bâlci de comunism din mucava, presimt că
Primăria Constanța face toate eforturile ca și Festivalul
Iernii să intre cu oiștea în gard, să fie o megaporcărie
care să ne liniștească și, de ce nu?, să ne aducă niște
experți străini care să ne spună că avem microbul
prostiei cronice.

Sigur, presimțirile nu-s ele chiar așa de căzute din
cer, au legătură cu plăți nefăcute de autoritățile publice
încă de pe vremea când la geam ne bătea viscolul, iar
poporul sărbătorea Sfânta Bobotează, nu pe Sfânta
Maria, chiar dacă amândouă sărbători religioase au
legătură cu apa. Dar, nu asta voiam să subliniez, ci
faptul că oamenii nu au anvergură, iar dacă nu au, nici
noi nu avem ce le face, mai mult decât să-i luăm ca
atare încă doi anișori, după care ori arată dorință de
muncă și talent ori le dăm o ștampilă peste ochi și-i
trimitem la croșetat cărămizi pe plajă.

Îmi face o deosebită plăcere să vă povestesc că
anul trecut, pe la începutul primăverii, umblam prin
birourile conducerii municipalității cu o idee simplă în
vârful bățului, aceea că de un Festival al iernii este
ilogic să se bucure doar o parte a copiilor, respectiv cei
mici, când s-ar putea organiza un festival al iernii
spectaculos, de care să aibă parte și copiii și
adolescenții și părinții, că doar copii au fost și ei odată!
Puneam atunci pe masă ideea ca festivalul să nu se
mai desfășoare în locații idioate, cum a fost cazul
ediției de lângă Pavilionul Expozițional, care nu oferă
nimic, ci dimpotrivă, să se desfășoare în cea mai
potrivită locație și în alte două, la fel de deștepte,
simultan. 

Le propuneam domnilor și doamnelor de la
Primăria Constanța ca Festivalul Iernii să se
desfășoare în trei locații, principala, cea care urma să
găzduiască Ambasada lui Moș Crăciun, urmând să fie
Țara Piticilor din Parcul Tăbăcăriei, dedicată copiilor de
vârste mici. O a doua locație ar fi trebuit să fie, după
mintea și propunerea mea, în Parcul de distracții de
lângă Satul de Vacanță și să fie dedicată
adolescenților, care primeau, cu această ocazie, nu
doar distracție la mașinuțe, ci și o scenă pe care să se
desfășoare concerte ale trupelor muzicale pe care
adolescenții le plac. Întrebați doar despre trupele de
liceu din Constanța și veți găsi cel puțin douăsprezece.
Are balta la pește... Mai mult, a treia locație ar fi trebuit
să fie Complexul Muzeal de Științe ale Naturii –
cunoscut sub numele de Delfinariu, scuzați cacofonia -,
cu renii lui Moș Crăciun, expoziții speciale și
reprezentații foarte speciale ale delfinilor în noul bazin.
Pentru asta nu trebuia decât un mic protocol de
colaborare cu vecinul Consiliul Județean Constanța,
adică un drum de câțiva metri pe culoarele dintre
Primărie și Consiliul Județean, locatare ale aceleiași
clădiri. Mai mult, le propusesem funcționarilor de mare
angajament de la municipalitate să adăugăm un
sponsor care să facă o tombolă având drept premii trei
excursii în Țara lui Moș Crăciun pentru cei care vizitau
cele trei locații, unde primeau câte o ștampilă pe un
talonel, nu mai intru în alte detalii. Cele trei locații sunt
foarte apropiate, deplasarea de la una la alta fiind,
practic, o plimbare de câteva minute

Ar fi fost ceva special? Ar fi fost. A fost? Nu. De
ce? D-aia.

PS Ceva, totuși, au nimerit. Tot la propunerea
mea, au scos în afara Tării Piticilor vânzarea de vin
fiert, țuici fierte, crăpelniță fast-food, într-un așa numit
Târg de Crăciun. Asta este vestea bună. Vestea
proastă este că am auzit că acest târg nu va mai exista
în Festivalul iernii 2018. Dragi bețivi, bine veți reveni
printre copii!

Cetăţeanul Coman
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Dezavantajată clar în meciul cu Minaur Baia MarePe scurt.



12 noiembrie 2014 Sportwww.telegrafonl ine.ro
11

Dezavantajată clar în meciul cu Minaur Baia Mare Pe scurt.



România-i stat
creștin, ce dracu’! 

De ce-i intolerantă România, de ce țiganii sunt
cum sunt și de ce niciun ONG nu face nimic
pentru lesbiene, homosexuali și alte soiuri de
oameni care n-au nicio șansă să apară pe posterul
ăla din bancă, cu familia standard (doi corporatiști
+ copil pe sofa + datorie pe termen lung)? După
cum recunoaște și secretarul de stat în Ministerul
Irosirii Fondurilor Europene, Ciprian Necula,
proiectele derulate în zona asta au aparținut unor
entități care n-aveau nicio treabă cu subiectul. În
sensul că un proiect de integrare în societate a
țiganilor a băgat bani în contul unei firme care se
ocupa de exportul de produse din fier. Singura
conexiune ar fi fierul vechi? Naiba știe. Cât despre
comunitatea LGBT, „lesbi-honest“, nimănui nu îi
pasă. Mult mai interesant în România de azi e
faptul că „regina“ Ana a făcut chestii. Se vor da
probabil fonduri europene pentru ridicarea unei
statui cu personajul. Vor merge la ea anacronicii în
fiecare zi de doliu național, adică 13 august. O să
fie mișto, o să fie sezonul lor. Pe 23 august tre’ să
meargă și la crucea lui Nea Nicu, nu-i așa? În fine,
revenind la intoleranță & Co., Necula spune așa:
„Deși pare că fondurile alocate comunităților de
rromi sunt mai mari decât ar fi cazul, în realitate,
între 2007 și 2013, abia 1% din banii POSDRU au
fost cheltuiți în proiecte care au avut ca grupuri-
țintă etnicii rromi“. Hu hu! Pe de altă parte, se
găsesc resurse financiare uriașe pentru sprijinirea
construcției Marii Catedrale a Mânturii Neamului,
loc în care, cu toată bunăvoința lui Jesus, țiganii n-
au ce căuta. Și nici „dereglații“, „devianții“ și
„sataniștii“, ducă-se-n iad integrarea socială! (P.N.)
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Colțul troll-uluiCine e vinovat?

Delfinii de la CMSN,
activi pe rețelele

de socializare
Evident, după inaugurarea noii clădiri a

Delfinariului din Constanța, care este mult mai
mare și mai frumoasă, vedetele Complexului
Muzeal de Științe ale Naturii (CMSN), Ni-Ni și
Chan-Chan, au mai mulți admiratori. Ca orice

vedetă, cele două mamifere sunt active pe
rețelele de socializare, unde admiratorii pot
vedea imagini cu ele și pot afla programul cu
reprezentațiile lor. În afara Facebook, delfinii Ni-
Ni și Chan-Chan sunt prezenți, de curând, și pe
Instagram, la adresa
https://www.instagram.com/delfinariucmsn/. Tot
pe această rețea de socializare, oamenii pot
vedea și prietenele lui Ni-Ni și Chan-Chan,
animale sălbatice de la Microrezervație.

Virgil Coman, în galeria cetățenilor 
de onoare ai județului Constanța

E oficial! Fostul șef al Serviciului
Județean al Arhivelor Naționale dr. Virgil
Coman, decedat în urmă cu câteva zile,
este propus să devină, post-mortem,
cetățean de onoare al județului. Proiectul
va fi înaintat aleșilor județeni de
președintele Consiliului Județean
Constanța (CJC), Horia Țuțuianu, la
inițiativa unui grup de jurnaliști constănțeni,
și va fi analizat în ședința din 17 august. La
rândul său, Consiliul Local Constanța va
analiza posibilitatea ca regretatul Virgil
Coman să devină și cetățean de onoare al
municipiului reședință de județ. 
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